

[Text]

couple of matters that I may bring to your attention if I see a quorum. But accordingly, I have to proceed almost in the legality, because I am supposed to make a report of your steering committee on which Mr. Crosbie, Mr. McKinnon, Madam Jewett and four Liberals sat, to report to you what we decided. But since your representatives were there, I suppose you will agree, and that is part of my report to you, that we will hear today the minister. He will also be back next Tuesday night in case we do not have much time today. We also have to discuss the election of the vice-chairman, which will take place next Tuesday night. I am sorry for you, but the presidency is not yet vacant.

• 1545

There is the matter of the extension of the subcommittee on Latin America and how we are going to dispose of the two orders of reference that are at the moment under subcommittees: one on national defence and the armed forces, and one on Latin America. Also, how to dispose of two other orders of reference from the House of Commons, subject matters No. 31 and No. 36 from the House; one deals with Latin America and one deals with the Turks and Caicos Islands. We have decided to refer these two orders of the House to the subcommittee on Latin America, but in order to do so I need a quorum.

We have with us today a new clerk, Mr. Robert Vaive, and on your behalf, I wish him a long career and welcome to this committee. So, without any further delay, I will now ask the minister to say a few words. I believe he has some comments on the supplementary estimates and then we will proceed in the usual way, if it is agreeable to you. Mr. Minister.

Hon. Mark MacGuigan (Secretary of State for External Affairs): Mr. Chairman, given the fact that we may have a very short time for our meeting today since a vote is expected to be called within the next few minutes, I think, unless I am asked specific questions about the estimates, I will not use my talking points which give technical explanation of the various votes, but will immediately allow members to proceed to questions.

The Chairman: Okay. So, accordingly, I do recognize as our first questioner, the Honourable Mr. John Crosbie, the member from St. John's.

Mr. Crosbie (Saint-Jean-Ouest): Merci, monsieur le président. Je suis heureux d'être parmi vous.

That is the best I can do after a week in St. Jean.

The Chairman: And with the spirit of this committee, you will never believe how fast you will proceed.

Mr. Crosbie (St. John's West): Mr. Chairman, this is my first time to question the minister on the theme of external affairs which is relatively non-partisan, and as I have a non-partisan background, I am sure I fit right in.

I would like to start by wishing the minister well—and I do not want to make a speech myself, I want to just ask some questions, and the first one is to do with the Sinai peacekeeping force. As the minister knows, it appeared that Canada would not likely be asked to participate in the Sinai peacekeep-

[Translation]

ques questions si jamais je vois un quorum. En effet, je suis censé présenter le rapport du comité directeur auquel siège M. Crosbie, M. McKinnon, M^{me} Jewett et quatre libéraux. Toutefois, vu que vos représentants y étaient, je suppose que vous serez d'accord, et cela fait partie de ce que j'ai à vous dire, que nous entendrons aujourd'hui le ministre. Il reviendra mardi soir prochain si jamais nous n'avons pas assez de temps aujourd'hui. Nous devons également discuter de l'élection du vice-président, qui aura lieu mardi soir prochain. Je suis désolé, mais la présidence n'est toujours pas vacante.

Il y a aussi la question du prolongement du mandat du sous-comité sur l'Amérique latine et de la façon de disposer des deux ordres de renvoi qu'étudient maintenant des sous-comités: la Défense nationale et les Forces armées, et l'Amérique latine. De plus, comment disposer de deux autres ordres de renvoi de la Chambre des communes, sujets n° 31 et n° 36, l'un portant sur l'Amérique latine et l'autre sur les Iles Turks et Caicos. Nous avons décidé de renvoyer ces deux questions au sous-comité sur l'Amérique latine, mais pour ce faire, j'ai besoin d'un quorum.

Nous accueillons également aujourd'hui un nouveau greffier, M. Robert Vaive, à qui je tiens également à souhaiter la bienvenue au Comité. Sans plus tarder, je demanderai maintenant au ministre de dire quelques mots. Je crois qu'il a quelques observations à faire sur le budget supplémentaire, et nous procéderons ensuite de la façon habituelle, si cela vous convient. Monsieur le ministre.

L'honorable Mark MacGuigan (secrétaire d'État aux Affaires extérieures): Monsieur le président, étant donné que le temps nous presse ce matin vu que nous devons être appelés à voter dans quelques minutes, j'omettrai l'explication technique des différents crédits, à moins qu'on me pose une question précise là-dessus, et je permettrai immédiatement aux députés de poser des questions.

Le président: Très bien. Je donne donc la parole à notre premier intervenant, l'honorable John Crosbie, député de Saint-Jean-Ouest.

Mr. Crosbie (St. John's West): Thank you, Mr. Chairman. I am happy to be here.

C'est le mieux que je puisse faire après une semaine à Saint-Jean.

Le président: Et vu l'esprit qui règne dans ce Comité, vous n'en reviendrez pas de vos progrès.

M. Crosbie (Saint-Jean-Ouest): Monsieur le président, c'est la première fois que j'ai l'occasion de poser des questions au ministre au sujet des affaires extérieures, un domaine dénué de toute partisanerie, je suis sûr de ne pas détonner.

Je voudrais commencer par souhaiter bonne chance au ministre, sans faire de discours, je voudrais seulement poser quelques questions, dont une sur la force de maintien de la paix au Sinaï. Comme le sait le ministre, il semblait que l'on ne demanderait pas au Canada de participer à cette force vu